
Tal com vam dir en el seu moment, 
la decisió d’Esquerra Republicana de 
Berga de no posar cap impediment a 
la CUP per formar govern en minoria 
no significa un xec en blanc.

Des de fa un temps, la manera 
d’actuar i d’expressar-se es percep 
com si no entenguessin que estan 
en minoria. Decisions com el canvi 
d’ubicació de l’institut Serra de Noet 
corroboren aquesta percepció.

Un dels aspectes més rellevants 
de la labor de govern fins ara de 
la CUP és la manca de projectes 
estratègics de ciutat. La nostra 
voluntat, des del primer moment, ha 
estat buscar el consens amb totes 
les forces polítiques en qüestions tan 
importants com els projectes de ciutat 
com a alternatives a la desaparició de 
l’estructura productiva —la mineria 
i el tèxtil— en la qual es basava 
l’economia de Berga i comarca. Des 
d’Esquerra entenem que cal potenciar 
els recursos que en l’actualitat tenim 
a l’abast: la gestió de la natura i de la 
cultura.

En el seu moment, ja vam dir que 
per tirar endavant aquests projectes 
és imprescindible el següent: en 
primer lloc, el ferm compromís de 
l’Ajuntament i altres institucions 
públiques per impulsar-los i facilitar-
los; en segon lloc, la implicació del 
teixit productiu i econòmic, dels 
emprenedors i de la ciutadania 
per tal que se’ls facin seus, i en 
tercer lloc, l’acord polític per tal que 
independentment del color polític 
que governi la ciutat, els projectes 
estratègics s’han de culminar. Cal 
parlar de projectes a curt, a mitjà i a 
llarg termini; cal prioritzar i avaluar 
oportunitats i identificar la “bondat” i 
el retorn cap a la societat.

Els objectius dels projectes 
estratègics de ciutat són molt 
ambiciosos, persegueixen el 
creixement econòmic que implicarà 
més llocs de treball que al mateix 

temps comportarà més ingressos, 
imprescindibles per aplicar polítiques 
socials per augmentar la qualitat de 
vida dels ciutadans de Berga i, per 
extensió, dels de la comarca.

La política municipal, entesa com tot 
allò que té a veure amb la ciutadania 
i les seves preocupacions, es plasma 
quan els equips de govern municipal 
defineixen els pressupostos —que 
són les previsions d’ingressos i 
despeses— que estableixen les 
prioritats polítiques en funció de la 
seva ideologia.

Els presentats enguany per la CUP 
per a la ciutat de Berga reflecteixen 
la necessitat de controlar la despesa i 
reduir-la a fi i efecte de reconduir les 
finances municipals tan malmeses, 
però alhora també reflecteixen 
l’absència de projectes estratègics 
tant pel que fa a generar ingressos 
com a la seva distribució. Tot i que 
entenem que s’ha de fer èmfasi en 
la despesa —que tal com estan les 
coses és imprescindible—, també cal 
afavorir la generació de recursos.

El govern de la ciutat ha de 
ser proactiu en la promoció 

econòmica de Berga, no només 
un espectador; la seva funció 
bàsica ha de ser de promotor, 

facilitador i dinamitzador 
d’oportunitats.

Esquerra Republicana, en campanya 
electoral, ja va proposar dos projectes 
estratègics de ciutat: Berga ciutat 
saludable, que proposa fer promoció 
de la salut a la natura i Berga capital 
de la cultura popular catalana que, 
a més de l’objectiu de fer de Berga 
un referent cultural, comporta una 
necessària transformació urbanística 
de la ciutat. Altres grups polítics han 
fet propostes de projectes estratègics 
de ciutat a la comissió tècnica. 
Esperem analitzar-los tots, també els 
de la CUP.

D’on venim?
Esquerra Republicana de Catalunya 
ha tornat a l’Ajuntament de Berga, 
passant de 0 a 3 regidors, resultats 
que vam rebre molt positivament. El 
partit arribava a les eleccions amb 
una flamant executiva local i una llista 
electoral renovada.

On som?
Actualment, els tres regidors d’ERC 
Berga —Ermínia Altarriba, Jaume 
Giménez i Jordi Pujals— ens trobem 
a l’oposició, després de la negativa 
de la Candidatura d’Unitat Popular 
(CUP) de Berga per formar un equip 
de govern conjunt i optar per fer-ho 
en solitari. Així doncs, els republicans 
tenim el compromís de fer una 
oposició constructiva i alhora, quan 
calgui, ser crítics amb les accions 
de govern. Aquesta és la nostra 
obligació. 

Cap a on anem?
Una de les prioritats de la secció local 
de Berga és tenir contacte directe 
amb els ciutadans i que aquests 
estiguin al corrent de l’activitat i 
els posicionaments del partit i del 
grup municipal a la ciutat. Per això, 
des d’Esquerra hem decidit publicar 
aquest butlletí, que ha de servir 
per tractar qüestions, sobretot, de 
la ciutat de Berga així com temes 
comarcals i nacionals. 

Us encoratgem a fer-nos propostes, 
a fer-nos crítiques, a fer-nos arribar 
les vostres opinions. Segur que, entre 
tots, podem aconseguir que la nostra 
ciutat millori en molts aspectes.

Per endavant, moltes gràcies.
Salut i República!
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Davant la intenció del Departament 
d’Ensenyament de tancar una línia de 
P3 o bé de l’escola de Sant Joan o de 
l’escola de Santa Eulàlia, un grup de 
mares i pares s’ha constituït com a 
Grup en Defensa de l’Escola Pública 
de Berga. Aquest grup de pares i 
mares ha recollit firmes de suport per 
tal d’evitar que la línia se suprimís 
abans d’iniciar les preinscripcions. 
S’han aconseguit més de 2.500 
signatures, una quantitat molt 
considerable i que mostra la fortalesa 
de la societat berguedana.

Acompanyant la recollida de firmes, 
el grup de mares i pares va presentar 
una moció a l’Ajuntament per tal 
que la ciutat, a través dels seus 
representants, es posicionés també a 
favor de la defensa de l’escola pública. 
En aquella moció es demanava 
acordar els següents punts:

1. Exigir al Departament 
d’Ensenyament el no tancament de 
cap línia ni aula de l’escola pública el 
curs vinent, 2016-2017.

2. Mantenir l’oferta actual de 
preinscripcions per al curs vinent 
escolar a l’escola pública. Així totes 
les famílies podran triar lliurement el 
tipus d’ensenyament que volen per als 
seus fills/es i no estaran condicionats 
per la manca de places públiques.

3. Aprofitar el descens de la natalitat 
per disminuir la ràtio (nombre 
d’alumnes per aula) amb l’objectiu de 
millorar la qualitat de l’ensenyament.

4. En l’actual context de crisi, els 
fons públics han de ser per a l’escola 
pública i s’ha d’anar reduint el 
finançament a la privada/concertada.

Davant de la situació d’influenciar les 
preinscripcions a la nostra ciutat per 
part del Departament d’Ensenyament 
i la gran preocupació demostrada per 
aquest grup de pares i mares, ERC 
va decidir votar a favor de la moció 
per afegir així la seva força a aquesta 
petició.

Cal recordar que aquest tema 
sempre ha estat una preocupació 
per a ERC i, com ja s’havia advertit 
amb anterioritat, l’anterior equip de 
govern no va fer les gestions que li 
pertocaven per avançar-se a aquesta 
problemàtica. Ara en patim les 
conseqüències.
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DEFENSEM 
L’ESCOLA PÚBLICA

AMB LA SES SERRA DE 
NOET NO S’HI JUGA! 

La construcció del nou institut 
i la defensa d’un ensenyament 

de qualitat és la nostra 
prioritat

El passat mes d’octubre, la construcció 
de l’edifici de la SES Serra de Noet va 
tornar a ser objecte de debat arran de 
les intencions de l’equip de Govern de 
la CUP de plantejar una nova ubicació. 
La proposta de la CUP era rehabilitar 
l’actual edifici del convent de Sant 
Francesc, propietat de la Província 
Franciscana.

Des d’Esquerra ens vam oposar des 
d’un primer moment a aquest canvi 
per moltes raons que, bàsicament, 
són les següents: primer, perquè 
un canvi d’ubicació endarrereix la 
construcció definitiva de l’institut; en 
segon lloc, perquè a Sant Francesc és 
inviable ubicar un centre secundari, 
ja que no compleix amb els requisits 
legals bàsics (ni l’edifici, ni l’accés); 
tercer, perquè suposa malbaratar 
diners públics que ja s’han gastat 
en el planejament de l’equipament, i 
per últim, perquè la proposta no té el 
consens de la comunitat educativa, és 
a dir, els pares i mares s’hi han oposat 
perquè no volen més dilacions en 
aquest sentit.

En relació a aquest últim punt, des 
d’Esquerra vam tenir clar des del 
principi que l’opinió de la comunitat 
educativa és fonamental. Per això 
vam demanar una reunió amb l’AMPA 
i l’equip de Govern per tal d’aclarir 
els fets.  En aquella reunió, la CUP 
va retirar la seva proposta de canvi 
d’ubicació i va comprometre’s a fer 
tot el necessari perquè la Generalitat 
pogués construir l’edifici a la zona 
acordada.

Cal recordar que, actualment, la 
construcció està prevista en uns 
terrenys situats sota el camp de futbol 
del Club Esportiu Berga. En aquests 
moments estem en una fase ja molt 
avançada, la Generalitat té la redacció 
del projecte feta i ja n’ha licitat la 
revisió. Només falta que es tregui a 
concurs l’obra. Però perquè això sigui 
possible cal que l’Ajuntament faci els 
seus deures, que són: urbanitzar els 
terrenys, és a dir, que disposin dels 
serveis bàsics (clavegueram, aigua, 

Ara tenim la pilota a la 
nostra teulada. No més 

excuses ni més dilacions. Que 
nos’endarrereixi ni un minut 

més la construcció de l’edifici. 
Per responsabilitat i per 

dignitat; la que es mereixen 
els professionals, els alumnes i 

els pares i mares de la SES.

llum, accessos, etc.) per tal que es 
pugui aixecar l’edifici. Pensem que 
el cost de construcció, assumit pel 
Govern de la Generalitat, és de 5,5 M 
d’euros.

Per a nosaltres, el compromís de 
la CUP no és ni prou clar ni massa 
ferm. Un dels motius de la nostra 
negativa als pressupostos d’enguany 
ha estat perquè no hi consta una 
partida pressupostària, per part de 
l’Ajuntament, per a la urbanització 
dels terrenys. Segons l’equip de 
govern, buscaran finançament extern. 
Aquest compromís no ens sembla 
suficient.

Des d’Esquerra creiem que no es 
pot jugar més amb la SES. De fet, ja 
fa més de 10 anys que està sobre 
la taula, i el que havia de ser una 
ubicació provisional —els mòduls 
prefabricats— s’ha convertit en el dia 
a dia del professorat i l’alumnat del 
centre.

És important que la SES pugui 
disposar d’un edifici en condicions, 
ja que en aquest mateix espai 
està previst ubicar-hi l’Escola 
d’Adults i l’Escola Oficial d’Idiomes 
(EOI). Aquests dos centres estan, 
actualment, a l’IES Guillem de 
Berguedà, fet que els comporta molts 
problemes d’espai, d’horaris, etc.

Aquestes mancances s’han salvat 
gràcies a la professionalitat, voluntat i 
entusiasme del professorat, tant d’una 
banda com de l’altra, cosa que, creiem, 
no els agrairem mai prou.

La construcció del nou edifici ha 
de permetre descongestionar l’IES 
Guillem de Berguedà i, a la vegada, 
dotar la SES d’altra formació més enllà 
de l’ESO, ja que a l’edifici creiem que 
també s’hi ha de preveure formació 
postobligatòria.

Per tant, demanem a la CUP un 
compromís ferm, accions concretes  
i un calendari clar dels passos que 
farem a partir d’ara per fer possible 
que la Generalitat pugui construir.



Hi ha ciutats que són modèliques en 
les polítiques que han portat a terme 
els darrers 30 anys en els seus barris 
vells i ara en veuen els resultats. N’hi ha 
molts exemples, però volem significar-
ne un: el cas de la ciutat de Vic.

És clar que no podem comparar 
l’economia de Vic amb els pocs 

3

Fa temps, la direcció del Taller 
Coloma ens va fer arribar la 
necessitat de contruir una llar-
residència per als seus nois i noies. 
Es va proposar la possibilitat de 
construir-la sota l’actual escola de la 
Llar Sta. M. de Queralt. Per a nosaltres 
és un emplaçament immillorable. 
La sorpresa va ser, en una reunió 
mantinguda amb l’AMPA de la Llar, 
que l’equip de govern proposava una 
altra ubicació: la rehabilitació de la 
residència de les Vetlladores, en ple 
casc antic, en una zona de molt mal 
accés, en un edifici amb aluminosi, 
antic i que s’havia de tirar a terra i 
construir de nou. Per a nosaltres un 
altre despropòsit com el del convent 
de St. Francesc. Després de fer sentir 
el nostre malestar i argumentar 
la nostra negativa, el govern de la 
CUP ha reconsiderat el tema i ha 
començat els tràmits administratius 
(que poden ser complexos) per tal de 
poder desenvolupar el projecte on, 
nosaltres creiem, és la millor opció: 
en els terrenys públics que hi ha 
sota l’actual escola. Estem contents 
d’haver contribuït en aquest canvi 
de parer que, de ben segur, farà que 
s’aconsegueixi una residència digna. 

ENDERROC Sí O NO... REVITALITZACIÓ DEL BARRI VELL!

RESIDÈNCIA DE LA LLAR  
SANTA MARIA DE QUERALT

Per a Esquerra Republicana de Berga, 
un dels principals projectes estratègics 
de la ciutat és l’Hospital Comarcal 
de Sant Bernabé. El seu òrgan de 
govern és el Patronat, on estan 
representats tots els grups municipals, 
el Consell Comarcal i els ciutadans. 
Tenim la percepció que, per a l’actual 
equip de govern de la CUP, el fet de 
tenir la responsabilitat de l’hospital, 
compartida amb els altres membres del 
Patronat, pot significar un problema, 
perquè no ha definit cap projecte de 
futur per al centre, fet que tradueix una 
manca de lideratge polític.

Nosaltres ho veiem d’una manera ben 
diferent, perquè entenem que ser 
titular i gestionar el centre hospitalari 
de la comarca suposa una oportunitat 
per tal que les decisions polítiques que 
afectin el seu futur es prenguin des 
del Patronat, però això suposa assumir 
el seu lideratge per no deixar que, en 
cap cas, aquestes decisions de futur 
es prenguin fora del Berguedà. Per 
això cal elaborar un pla estratègic, que 
ha d’anar de la mà de la complicitat 
de tots els seus treballadors, i un pla 
director que defineixi com s’arriba a 
la consecució dels objectius marcats.
Aquest pla estratègic hauria d’establir, 

entre d’altres, quines activitats i quins 
serveis són necessaris per donar 
compliment a les necessitats de salut 
de la població, l’organització interna 
de l’hospital, la política d’aliances, que 
poden ser amb els diferents centres 
sanitaris de la ciutat, l’ICS, el centre de 
Salut Mental, les Mútues d’accidents de 
treball i, si es dóna el cas, amb centres 
sanitaris de fora de la comarca, per tal 
de definir un projecte de Salut, liderat 
pel Patronat, per a Berga i per extensió 
per al Berguedà. 

Dies enrere van sortir a la premsa 
declaracions del gerent de l’hospital 
i de l’alcaldessa en el sentit que cal 
remodelar els espais d’urgències i de 
les consultes externes, qüestions que 
no s’han tractat en cap de les reunions 
de l’actual Patronat. Estem sorpresos 
que es facin propostes de remodelació 
quan fa uns anys es va fer l’ampliació 
de l’hospital i actualment gran part 
d’aquest espai està sense utilitzar i, pel 
que sembla, ara per ara no hi ha cap 
projecte per a la seva integració en el 
conjunt del centre hospitalari.

Aquestes i totes les altres decisions, 
creiem que s’han de prendre allà on 
toca: al Patronat, l’òrgan de govern de 
l’Hospital.

L’HOSPITAL: UNA OPORTUNITAT

Si no som conscients 
que només les polítiques 

urbanístiques a llarg termini 
són garantia d’èxit, mai no 
sortirem de la pobresa a la 

qual ens condemnen 
decisions com aquesta

recursos de la nostra ciutat. Però sí 
que podem agafar com a exemple una 
característica comuna a les ciutats que 
han estat exitoses en la revitalització 
dels centres històrics: la claredat 
i la fe en els objectius previstos. 
I, tan important com la primera: la 
perseverança en les actuacions 

dibuixades per aconseguir-los.

El 2005 s’aprova definitivament 
el POUM de Berga. S’hi 
preveuen 11 accions centrades 
en el centre històric a través 
de figures urbanístiques 
com els PMU (Pla de millora 
urbana). D’aquestes, només 
hem sigut capaços de portar-
ne a terme un en aquests 11 
anys. Més o menys al mateix 
temps s’adjudica a Berga el 
Pla de Barris, eina clau per 
rehabilitar el barri vell, i només 
hem executat el 53% de les 
actuacions previstes.

La perseverança que dèiem al 
començament no ha estat un 
valor del govern de la ciutat els 

darrers 8 anys i, pel que sembla, per 
al govern actual tampoc no ho serà. 
Així es fa palès en la decisió presa 
de no enderrocar la casa afectada 
al Carrer Major, cantonada plaça del 
Forn  , que pretén esponjar el sector, 
millorar l’accés i les vistes del carrer 
Major cap a la plaça. Aquesta és una 
actuació prevista al POUM que està 
també lligada, a més llarg termini, en 
l’execució del PMU03 , que preveu 
la millora i la connexió de la plaça del 
Mercat amb el Carrer Major i finançada 
al Pla de Barris.

En definitiva, és el primer moviment 
d’una partida d’escacs —com l’obertura 
d’un peó— per revertir la degradació 
del barri que ara ja amenaça molt 
directament el centre comercial.
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Les eleccions espanyoles del 20 
de desembre han deixat un incert 
panorama polític a Madrid. Sense 
la benedicció del PSOE, ni que sigui 
amb una hipotètica abstenció, el 
PP no podrà formar Govern per 
molt bé que s'hi posi Ciutadans. Si 
l'escenari d'ingovernabilitat és una 
hipòtesi plausible, la benedicció del 
Congrés a un hipotètic referèndum 
d'autodeterminació a Catalunya és 
senzillament un camí amb el pas 
barrat, barrat per una majoria del 72 
per cent dels diputats electes, pel cap 
baix, una majoria granítica. I en això, 
no hi ha la més mínima fissura entre 
PSOE, PP i C's. Tal vegada arribin a un 
acord per fer Govern a Madrid o acabi 
tot amb unes noves eleccions el maig, 
opció que sembla tenir més pes si és 
que el PSOE manté la seva negativa. 
Aquest, en tot cas, és un escenari 
a hores d'ara obert. Per contra, en 
això van de la mà, coincideixen tots 
ells (amb una contundència que fa 
feredat) que mai votaran al Congrés 
a favor que els catalans puguem 
decidir lliurement el nostre futur en 
un referèndum. Si mai algun Govern 
espanyol es compromet amb la 
democràcia a Catalunya, ja ens ho farà 
saber. Mentre no sigui així, fem via. 

L'únic camí, no exempt de dificultats, 
és la ferma voluntat dels catalans 
d'avançar. És un camí que no ens 
l'aplanaran, amb revolts i alguns clots. 
Però és l'únic camí que depèn de la 
majoria democràtica a Catalunya 
i l'únic que dibuixa a la pràctica 
Catalunya com un subjecte de 
drets. Les incerteses que planteja 
l'escenari català són immensament 
més esperançadores que les certeses 
que planteja l'escenari del Congrés. 
La incògnita que planteja el resultat 
del 20 de desembre obre una finestra 
d'oportunitat perquè permet que la 
societat catalana pugui recuperar la 
iniciativa. I aquesta iniciativa passa 
avui per un Govern que implementi, 
amb determinació i tota l'audàcia 
necessària, el mandat del 27 de 
setembre. 

Les tornes han canviat. I que tot 
allò que havia estat un desencís 
durant mesos, per les complexes 
negociacions per fer Govern a 
Catalunya (rebut amb gaubança 

per tots aquells que no volien que 
Catalunya se'n sortís) hagi donat 
pas a la formació de Govern a 
Catalunya; un Govern que té com 
a missió inequívoca ser lleial al 
mandat del poble de Catalunya. Si 
posem fil a l'agulla aquí -mentre a les 
corts espanyoles s'entretenen en la 
investidura del President espanyol- 
recuperem la iniciativa i el cop 
d'efecte és innegable. 

I és en aquest tram del procés que 
estenem una mà fraternal a tots 
aquells que vulguin sumar-s'hi, per 
participar d'aquest nou país que 
volem construir entre tots, procés que 
—recordem— ha tingut com a motor 
i protagonista l'activa participació 
i impuls de la societat catalana. I 
aquest sí és un referèndum a l'horitzó, 
que compta amb la majoria política 
necessària i que ofereix, aquest sí, 
que la gent pugui votar i decidir, 

sigui en el sentit que sigui. La revolta 
democràtica és la que han viscut els 
carrers de Barcelona i de tot el país, 
la insubordinació cívica que té com a 
artífex i protagonista els ciutadans. 
Pretendre substituir o condicionar 
aquest protagonisme ciutadà a la 
voluntat de PSOE, PP i C's, amb la 
complicitat de les estructures d'un 
Estat hereves directe del franquisme, 
és avortar el canvi social. La tria 
és entre Monarquia borbònica o 
República Catalana.

És obvi, també, que ens en sortirem 
si som capaços de sumar des de la 
discrepància, de concentrar totes 
les nostres energies a fer que això 
surti bé, amb immensa generositat             
—exigible a tots, del primer a l'últim— 
i acceptant la pluralitat d'actors que 
participen d'aquest procés i que el 
fan tan transversal i tant de país. I 
alhora aquest procés també demana 
pulcritud i exigeix ser implacable 
amb tot allò que el llasta, com la 
corrupció. Però de la mateixa manera 
que no admetem que el procés tapi la 
corrupció, tampoc permetrem que un 
Govern espanyol que instrumentalitza 
la corrupció —amb dos partits 
centrals que n’han protagonitzat 
centenars d'episodis i que utilitzen a 
conveniència els ressorts de l'Estat 
contra els anhels de la ciutadania 
catalana— tapi el procés.

Després d’espolsar-nos el desconcert 
dels darrers tres mesos, de convertir 
l'actual impàs en un renovat impuls 
i de copsar, sense dramatismes, que 
vivim en una societat complexa i 
que no només a Catalunya ens toca 
conviure amb les dificultats de formar 
un Govern, tot és més a prop. La 
diferència, substancial però, és que no 
tenim un Estat darrere, ans al contrari, 
i que les nostres febleses s'aguditzen 
en un escenari en què l'estat espanyol 
tensa la seva legalitat i utilitza 
tota la seva força per perjudicar la 
societat catalana i fer claudicar els 
anhels d'esperança i de futur. No ens 
arronsem, seguim endavant amb la 
certesa que tot és possible i que el 
futur és nostre, ben nostre. 

Oriol Junqueras
President d'Esquerra Republicana 
de Catalunya

PAS FERM I AVANT

La gent d'aquest país, 
que ha protagonitzat les 

mobilitzacions més massives a 
tot Europa, un fet que encara 
no hem posat prou en valor, 

es mereixia que els seus 
anhels fossin assumits per un 

Govern que assumís el mandat 
popular i que ens porti fins al 

referèndum previst en 
el full de ruta. 


